
رفته رفت�ه ب�ر تع�داد خانه ه�اي خال�ي ك�ه 
مش�مول ماليات مي ش�وند، افزوده مي شود، 
به ط�وري كه ب�ه گفت�ه ي�ك مقام مس�ئول 
تاكنون بي�ش از نيم ميليون واحد مس�كوني 
خالي از سكنه شناسايي ش�ده و اين در حالي 
اس�ت كه طبق گزارش مركز آمار تا س�ال۹۵ 
بي�ش از 2/۵ميلي�ون واحد مس�كوني خالي 
از س�كنه در كش�ور وج�ود داش�ته اس�ت. 

تقريبا۱۰۰ًسالي از اجراي طرح ماليات بر عايدي 
سرمايه در دنيا مي گذرد تا سرمايه به بيان عاميانه 
اوقات خود را ب��ه بطالت نگذراند و به اين س��بب 
از س��ود نيز منتفع نشود، اما متأس��فانه به دليل 
بي تفاوتي به اجراي اين دست ماليات ها در ايران 
بانك ها، بيمه ه��ا، صندوق هاي بازنشس��تگي و 
هلدينگ ها در دهه هاي اخير سرمايه سنگيني را در 
حوزه زمين و ساختمان دپو كرده اند تا با گذر زمان 
از رشد نرخ منتفع ش��وند و نتيجه هم  آن شد كه 
سرمايه از مسير توليد به انحراف رفت و بخش زمين 

و ساختمان دچار اخلال بسيار شديدي شد. 
اگر چه امروز چپ حقوقي ها از زمين و ساختمان 
بسيار پر اس��ت، اما اخلال ايجاد شده در اين بازار 
زندگي را به كام بسياري از مردم و به ويژه جواناني 
كه قصد تشكيل زندگي را داشتند تلخ كرد، زيرا 

آرزوي خانه دار شدن به مستأجري تبديل شد. 
اينكه طي سال هاي ۸۵ تا ۹۵ حجم خانه خالي از 
۵۰۰هزار واحد به بيش از 2/۵ميليون واحد جهش 
كرد، نشان از آن دارد كه حقوقي ها در حوزه ملاكي 

با يكديگر مسابقه گذاشته اند و امروز ارقامي براي 
اين دارايي ها ذكر مي ش��ود كه اگر پذيرفته شود 
بسياري از زيان هاي ظاهري ترازنامه هاي آنها نه 
تنها جب��ران بلكه به افزايش كفايت س��رمايه نيز 

منتج مي شود.
مسئله اي كه در اين ميان باقي مي ماند، آن است 
كه چه كسي پاسخگوي اخلالي است كه سرمايه 
در بخش زمين و ساختمان راه انداخته است. از اين 
رو كارشناسان اقتصادي ماليات بر عايدي سرمايه 
را يك ضرورت مي دانن��د. به طور نمونه ماليات بر 
خانه هاي خالي از سكنه بسيار مورد تأكيد است، 
خوشبختانه شواهد نشان مي دهد دولت سيزدهم 

ماليات بر خانه خالي را جدي گرفته است.
در همين رابطه جهانگير رحيمي، مديركل دفتر 
طراحي و تحلي��ل فرآيندهاي مالياتي س��ازمان 
امور مالياتي در گفت وگو ب��ا مهر درباره ماليات بر 
خانه هاي خالي اظهار كرد: »در دو قسمت تاكنون 
از وزارت راه و شهرسازي اطلاعات خانه هاي خالي 
را دريافت كرده ايم. در قسمت اول كه در ۱۸ دي 
۱۴۰۰ بود، اطلاعات ۱2 هزار و ۱۰2واحد خالي از 
سكنه به سازمان مالياتي ارسال شد كه محاسبات 
مالياتي آنها انجام شده و در درگاه خدمات سازمان 
مالياتي قرار گرفته است؛ به مالكان اين واحدها هم 
اعلام كرده ايم كه نس��بت به پرداخت ماليات اين 

خانه ها اقدام كنند.«
وي افزود: »در قس��مت دوم اطلاع��ات دريافتي، 
نزديك به ۵۶۸ هزار واحد خالي از سكنه معرفي شد 
كه محاسبات مالياتي اين خانه ها هم انجام شده و 

در وب سايت سازمان امور مالياتي بارگذاري شده 
اس��ت؛ مالكان اين خانه ها مي توانند از وب سايت 
سازمان مالياتي نسبت به پرداخت ماليات متعلقه 

اقدام كنند.«
مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي 
س��ازمان امور مالياتي يادآور ش��د: »از ۱2 هزار و 
۱۰2ركوردي كه در قسمت اول دريافت كرديم، 
بخش زيادي از آنها مشمول ماليات نشدند، چون 
هم در بازه زير ۱2۰روزه خالي از سكنه بودند و هم 
اينكه اين پايه مالياتي به شهرهاي بالاي ۱۰۰هزار 
نفر اختصاص دارد، در حالي كه اطلاعات ارسالي 
تعدادي از خانه هاي خالي به س��ازمان مالياتي از 
سوي وزارت راه، مربوط به شهرهاي زير ۱۰۰ هزار 

نفر جمعيت بود.«
رحيمي تصري��ح كرد: »اطلاعات از س��امانه هاي 
وزارت راه به سامانه س��ازمان امور مالياتي ارسال 
مي ش��ود و س��پس اين اطلاعات در نرم افزارهاي 
سازمان امور مالياتي بررسي شده و در بازه زماني 
۱2۰ روزه كه در قانون آمده، مورد محاس��به قرار 
مي گيرد و نسبت به محاسبه ماليات نيز همزمان 

اقدام صورت مي گيرد.«
وي خاطرنش��ان كرد: » در قسمت دوم اطلاعات، 
بخش زيادي از واحدهاي معرفي ش��ده به عنوان 
خانه خالي، بيش از ۱2۰روز خالي بودند و مشمول 

ماليات مي شوند.«
اين مقام مسئول در س��ازمان امور مالياتي درباره 
خانه هاي خالي اشخاص حقوقي با بيان اينكه نرخ 
مالياتي اين واحدها با واحدهاي خالي از س��كنه 

اشخاص حقيقي متفاوت بوده و با نرخ 2۵ درصد 
محاس��به مي ش��ود، گفت: ولي اشخاص حقيقي 

مشمول نرخ ۱۵ درصد مي شوند. 
 خانه هاي خالي اشخاص حقوقي؛ ۳۵۰۰ واحد

رحيمی ادامه داد: »نزديك به ۳ هزار و ۵۰۰ خانه 
خالي به اشخاص حقوقي اختصاص دارد و مابقي 
به اشخاص حقيقي. سهم خانه هاي خالي تهران 

بيشتر از ساير شهرها بوده است.«
وی درباره تحقق درآمد ماليات از خانه هاي خالي 
گفت: »رس��يدگي و حسابرسي آنها سالانه است. 
از آغاز تا پايان س��ال جاري رصد خانه هاي خالي 
انجام مي ش��ود و س��پس تا پايان تير سال آينده 
فرصت رس��يدگي به آنها را داريم، ام��ا در جزو 2 
بند »ط« تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۰ تكليفي بر 
عهده سازمان امور مالياتي گذاشته شده كه بعد از 
دي ماه، اين سازمان نسبت به محاسبه و مطالبه 
اطلاعات��ي ك��ه از وزارت راه مي آيد، اق��دام كند؛ 
در پايان س��ال وزارت راه و شهرس��ازي اطلاعات 
تكميلي را مي دهد و ما هم نسبت به محاسبه آنها 
اقدام كرده و تا پايان تير سال آينده فرصت داريم 

اين محاسبات را تكميل كنيم.«
مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي 
سازمان امور مالياتي بيان كرد: »بعد از محاسبات، 
فرصت يكماهه براي پرداخت آنها وجود دارد و اگر 
پرداخت نشد، وارد فرآيندهاي عملياتي سازمان 

براي وصول آنها خواهد شد.«
 فرمول محاسبه ماليات خانه هاي خالي

رحيمی نرخ ماليات خانه هاي خالي را به اس��تناد 
ماده ۵۴ مكرر قانون ماليات هاي مستقيم تأكيد 
كرد و گفت: »براساس ارزش اجاره ماهيانه واحد 
مسكوني خالي و سپس كسر 2۵درصد استهلاك 
س��الانه س��اختمان از رقم به دس��ت آمده، براي 
محاسبه ماليات اشخاص حقيقي در ۱۵ و حقوقي 
در 2۵ درصد ضرب و س��پس اين رق��م در تعداد 

ماه هاي خالي مانده ضرب مي شود.«
رحيمي ادامه داد: »براساس ماده ۵۴ مكرر قانون 
ماليات هاي مستقيم، در سال اول خالي بودن، رقم 
به دست آمده در شش در س��ال دوم در ۱2 و در 
سال س��وم به بعد در ۱۸ ضرب مي شود؛ حال اگر 
مالك اين واحد مس��كوني خالي اگر بيش از پنج 
واحد مسكوني خالي داش��ته باشد، عدد به دست 

آمده در دو ضرب مي شود.«
وي در خص��وص نحوه شناس��ايي خال��ي بودن 
۱2۰روزه ي��ك واح��د مس��كوني تأكي��د كرد: 
»متصدي شناسايي بودن خانه هاي خالي، وزارت 
راه و شهرسازي و براساس س��امانه ملي املاك و 
اسكان كشور است كه نحوه شناسايي اين خانه ها 

را بايد وزارت راه و شهرسازي توضيح بدهد.«
اين مقام مسئول در دستگاه مالياتي كشور درباره 
تفاوت آمار يك ميلي��ون و ۳۰۰ هزار واحد خالي 
وزارت راه با آمار ۵۶۸ ه��زار واحدي جديد كه در 
سامانه سازمان مالياتي بارگذاري شده است، گفت: 
»آن اطلاعاتي كه دريافت كرده ايم، همان ۵۶۸هزار 
واحد خالي است، ولي هر اطلاعاتي كه وزارت راه به 

ما بدهد بررسي و اعمال خواهيم كرد.«
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بخشي از خانه هاي خالي مشمول ماليات شد
خانه هاي خالي از سكنه2/۵ ميليون واحد است 

و تاكنون ۵۷۰هزار واحد مسكوني مشمول ماليات ستاني شده اند
درخواست آژانس بين المللي انرژي

 از اوپك پلاس براي افزايش توليد نفت
دبيركل آژانس بين المللي انرژي از توليدكنندگان اوپك پلاس در 
خاورميانه خواست با برداشت از ذخاير مازاد خود, ناتواني اعضاي 
ديگر در افزايش توليد را جبران كرده و به تعادل بازار كمك كنند. 
به گزارش تس��نيم به نقل از اويل پرايس، فاتح بيرول، دبيركل آژانس 
بين المللي انرژي گفت: »توليدكنندگان اوپك پلاس بايد نفت بيشتري 
توليد كنند تا فاصله بين سهميه هاي توليد اعضا و سطح توليد واقعي آنها 
پر شود.« بيرول در نمايشگاه نفت مصر در قاهره گفت: »اعضاي ائتلاف 

اوپك پلاس بايد نفت بيشتري توليد كنند تا بازار به تعادل برسد.«
آژانس بين المللي انرژي در گزارش ماهانه خود اعلام كرد: اگر ائتلاف 
اوپك پلاس نتواند به هدف توليد خود برس��د، افزايش تقاضا و كاهش 
ذخاير نفتي همچنان بر قيمت نفت فشار وارد كرده و بي ثباتي بيشتري 
در بازار ايجاد خواهد كرد.  در گزارش اين آژانس آمده است: »اگر فاصله 
بين توليد واقعي اوپك پلاس و هدف توليد آن همچنان حفظ ش��ود، 
تنش هاي عرضه افزايش يافته و احتمال بي ثباتي بيشتر و فشار بر قيمت 
نفت را افزايش مي دهد. اگر توليدكنندگان خاورميانه از طريق ظرفيت 
مازاد خود ناتواني اعضاي ديگر در افزاي��ش توليد را جبران كنند، اين 
مخاطرات و پيامدهاي وس��يع اقتصادي آن كاهش خواهد يافت.اگر 
برنامه كاهش توليد اوپك پلاس كاملًا كنار گذاشته شود، اين ائتلاف 
مي تواند توليد خود را ۴/۳ميليون بشكه در روز افزايش دهد.« آژانس 
بين المللي انرژي تخمين مي زند فاصله بين توليد اوپك پلاس و هدف 
افزايش توليد آن به ۹۰۰ هزار بشكه در روز در ماه ژانويه رسيده باشد.  
عدم توانايي ائتلاف اوپك پلاس در افزايش توليد و تنش هاي ژئوپلتيكي 
قيمت نفت را به بالاترين رقم طي هفت سال گذشته رسانده  است. نفت 
خام برنت در روز دوشنبه در بحبوحه ترس از حمله قريب الوقوع روسيه 

به اوكراين و اختلال در عرضه نفت به ۹۵ دلار در هر بشكه رسيد.

ملیحه مرادی
  گزارش

ك�رده  عب�ور  1۷س�ال  از  طرح ه�ا  عم�ر 
اس�ت. عم�ل ب�ه ش�يوه گذش�ته طرح ه�اي 
مي كن�د.  باس�تاني  را  نيمه تم�ام 
به گ��زارش تس��نيم، مس��عود ميركاظمي رئيس 
سازمان برنامه و بودجه در مراسم توديع و معارفه 
معاون فني، امور زيربنايي و توليدي سازمان برنامه 
و بودجه گفت: »ميزان كاره��ا و طرح هايي كه در 
اين معاونت در سطح ملي و اس��تاني داريم بسيار 
زياد است.« وي با بيان اينكه بيش از 2هزار و ۵۰۰ 
هزار ميليارد تومان طرح نيمه تمام در كشور وجود 
دارد، افزود: »متأسفانه گاهي با فشارهاي سياسي 
طرح هاي بدون توجيه اقتصادي آغاز مي ش��ود.« 
مع��اون رئيس جمهور ادام��ه داد: »در حال حاضر 
متوس��ط عمر طرح ها به ۱7 سال رس��يده، اگر با 
ش��يوه هاي فعلي بخواهي��م راه را ادامه دهيم اين 
طرح ها را بايد طرح هاي باستاني ناميد.« وي تأكيد 
كرد: »متأسفانه در سال هاي گذشته به علت ايجاد 
جو بي اعتمادي سرمايه هاي بخش خصوصي و مردم 

در جهت رشد اقتصادي هدايت نشد، در حالي كه 
حجم نقدينگي از مرز ۴ ه��زار هزار ميليارد تومان 

عبور كرد.«
ميركاظمي مهم ترين عامل ايجاد اطمينان را بهبود 
شاخص هاي كلان اقتصادي و پرهيز از تصميمات 
شتاب زده و غلط عنوان كرد و افزود: »اولين بودجه 
دولت سيزدهم با محوريت رشد اقتصادي، بهبود 
بهره وري و كنترل تورم تدوين ش��ده و اين بودجه 

تضمين كننده بهبود شاخص هاي كلان اقتصادي 
است.«

وي با بي��ان اينكه دولت س��يزدهم معطل نتيجه 
مذاكرات نخواهد ماند، تصريح كرد: »در دولت هاي 
پيشين هشت سال فعال اقتصادي را معطل مذاكره 
كردند و نتيجه هم وضعيت نامطلوب شاخص هاي 
اقتصادي ش��د.« معاون رئيس جمهور اضافه كرد: 
»ما كشور فقيري نيستيم، ولي بايد شيوه مديريت 

كشور را متحول كرد، دولت سيزدهم معتقد است 
راه حل مشكلات حضور سرمايه هاي مردم است و 
براي اين كار در بودجه س��ال آينده صندوق هاي 

پيشرفت و عدالت پيش بيني شده است.«
ميركاظم��ي اف��زود: »با اه��رم ش��دن منابع اين 
صندوق ه��ا تس��هيلات ارزان قيم��ت ب��ه بخش 
خصوصي داده مي ش��ود تا طرح هايي كه در رشد 
اقتصادي مؤثر هستند و بر مبناي سند ملي آمايش 
مش��خص ش��ده اند را اجرا كنند.« وي بر ضرورت 
جذب س��رمايه گذاري خارجي تأكيد كرد و گفت: 
»در حال حاضر سرمايه گذار خارجي بين دستگاه ها 
سرگردان هستند، نمي ش��ود به اين شيوه شاهد 
جهش جذب منابع باشيم. حتماً بايد در شيوه هاي 
جذب س��رمايه گذاري خارجي تجديد نظر كرد.« 
وي تأكي��د كرد: »باي��د در طرح ه��اي نيمه تمام 
اولويت بن��دي كرد تا موضوعاتي كه با معيش��ت، 
اش��تغال و رش��د اقتصادي گره خ��ورده زودتر به 

سرانجام برسد.«

نايب رئي�س اول كميس�يون اجتماع�ي مجلس، ب�ا انتقاد از 
نبود نظارت ب�ر تعيين ميزان اجاره بها مس�كن پيش�نهاد داد 
مش�كل مس�تأجران به ويژه اقش�ار ك�م درآم�د و زوج هاي 
جوان در اين ح�وزه را مي ت�وان از طريق پرداخ�ت وام وديعه 
مس�كن در قالب تس�هيلات بدون بهره تا ح�دودي حل كرد. 
علي بابايي كارنامي در گفت  و گو با خانه ملت با تأكيد بر اينكه يكي از 
مشكلاتي كه مردم به ويژه اقشار آسيب پذير جامعه و زوج هاي جوان 
در سال هاي اخير با آن مواجه ش��ده اند، تأمين مسكن است كه در 
بيان علل بروز آن گفت: »متأسفانه سياست هاي پولي و مالي دولت 
به ويژه در حوزه اقتصاد كلان به دليل تورم افسارگسيخته به گونه اي 
نبوده است كه در جهت رفع اين مش��كل كه بخش گسترده اي از 

اقشار جامعه با آن مواجه هستند، گره گشا باشد.«

نماينده مردم ساري و مياندرود در مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: 
»رشد بي رويه اجاره بها يكي از نتايج تورم و سوء تدبيرهاي مديران 
اقتصادي كشور است و افرادي با سوءاستفاده از مشكلات اقتصادي 
و رشد تورم به افزايش قيمت اجاره بها و نرخ مسكن دامن زده اند و 
هيچ ابزار نظارتي نيز در اين حوزه وجود نداشته است. نه مشاوران 
املاك، نه اتحاديه ها و نه سازمان تعزيرات حكومتي به اين مهم ورود 

جدي نداشته اند.«
رئيس فراكس��يون كارگري مجلس شوراي اس��لامي تأكيد كرد: 
»هم اكنون ما هر اندازه قيمت كالاها و ساير ملزومات زندگي را نيز 
كاهش دهيم، باز هم مشكل مس��تأجران براي پرداخت اجاره بها 

باعث بروز مشكلاتي در تأمين رفاه آنها مي شود.«
اين نماينده مردم در مجلس يازدهم تصريح كرد: »ريش��ه مشكل 

افزايش چشمگير اجاره بها مسكن به اين برمي گردد كه ما در زمينه 
عرضه مسكن در كشور نسبت به تقاضا عملكرد كارشناسي شده اي 
نداشته  و سياست گذاري مناسبي در اين حوزه متناسب با وضعيت 

درآمد اقشار كم درآمد و آسيب پذير جامعه نداشته ايم.«
نايب رئيس اول كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي يادآور 
ش��د: »راهي كه از طريق آن مي توان در كوتاه مدت مشكل تأمين 
مسكن مستأجران را حل كرد، پرداخت وام وديعه مسكن در قالب 
تسهيلات بدون بهره است كه بايد با اولويت اقشار كم درآمد جامعه 
صورت بگيرد كه از سوی  دستگاه هاي حمايتي شناسايي و معرفي 
مي شوند و تحقق اين مهم نيز در گروي سياستگذاري صحيح است 
تا به عنوان يك ابزار حمايتي كمك كند كه تمام اقشار جامعه حداقل 

بتوانند پناهگاهي براي خانواده خود تهيه كنند.«

عملبهشيوهگذشتهطرحهاينيمهتمامراباستانيميكند

تأمينوديعهمسكنمستأجراندرقالبوامبدونبهرهضرورتدارد

    بودجه

   مسکن

مشمولان جامانده از سود سهام عدالت
 شماره شبا   اعلام كنند

براساس شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه، 
مشمولان جامانده از سود سهام عدالت، شماره شبا معتبر اعلام كنند. 
به گزارش تسنيم، شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه اعلام كرد: براساس آخرين آمارها بيش از 2ميليون و ۳۰۰ هزار 
سهامدار مشمول سهام عدالت، سود سهام سال ۱۳۹۸ خود را دريافت 
نكرده اند كه اين افراد بايد هر چه زودتر اقدام به اعلام ش��ماره شباي 

خود كنند. 
محمد باغستاني در مورد واريز سود سهام عدالت سال ۱۳۹۹ توضيح 
داد: »براساس آخرين محاسبات، سود سهام منتهي به 2۹ اسفند ۱۳۹۹ 
مشمولان سهام عدالت حدود ۵۵۰ هزار تومان است، اما پرداخت اين 
مبلغ منوط به مبالغي كه ش��ركت هاي سرمايه پذير به حساب شركت 

سپرده گذاري مركزي واريز مي كنند، خواهد بود.«
وي با بيان اينكه برخي از ش��ركت هاي س��رمايه پذير اقدام به افزايش 
سرمايه كرده اند، افزود: »مبالغ افزايش سرمايه از سود تقسيمي كسر 
خواهد شد، اما س��هام جديد به س��هامداران تعلق خواهد گرفت. اگر 
شركت هاي سرمايه پذير سود س��هام خود را در زمان مقرر به حساب 
سمات واريز كنند، پرداخت سود در يك مرحله انجام مي شود، اما در غير 

اين صورت، واريز سود بيش از يك مرحله به طول مي انجامد.«
---------------------------------------------------

كم فروشي و كيفيت بنزين زير ذره بين
كميت و كيفيت بنزين به طور كامل از س�وي ش�ركت ملي پخش 
و ش�ركت ملي اس�تاندارد تحت نظارت قرار دارد و به روي هر دو 
بخش كميت و كيفيت به صورت روتين نظ�ارت صورت مي گيرد. 
كرامت ويس كرمي، مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
ايران در گفت و گو با ايسنا، با بيان اينكه توزيع سوخت براساس مصوبات 
و قوانيني كه درخصوص توزيع سوخت پاك، چه بنزين و چه نفت و گاز 
وجود دارد و مطابق با مصوبه اي هيئت وزيران، مجلس شوراي اسلامي 
و قانون هواي پاك ابلاغ كرده در حال انجام است، اظهار كرد: »در قانون 
پيش بيني شده كه ما در كلانش��هرها بنزين و نفت گاز يورو۴ را توزيع 
كنيم كه اين كار در حال انجام بوده و در تمامي كلانشهرهاي كشور كه 
طبق مصوبه هيئت وزيران مشخص شده است، توزيع بنزين و نفت گاز 

يورو۴ را در برنامه داريم.«
وي با بيان اينكه در جايگاه هاي مواصلاتي نيز طبق مصوبه هيئت وزيران 
در ۱۶۵ جايگاه اختصاصي گازوئيل يورو۴ را توزيع مي كنيم و تكليفي 
كه مشخص شده در زمينه توليد و توزيع بنزين و نفت گاز يورو۴ را انجام 
مي دهيم، ادامه داد: »بحث هاي توليد بنزين يورو۵ مباحث بعدي است 

كه در برنامه وزارت نفت قرار دارد.«
مديرعامل ش��ركت ملي پخ��ش فرآورده هاي نفتي ايران با اش��اره به 
وضعيت كيفيت بنزين گفت: »براس��اس اس��تانداردي ك��ه براي اين 
مسئله مشخص شده، بنزين در پالايش��گاه ها توليد، نقل و انتقال و در 
انبارها ذخيره و در جايگاه هاي سوخت عرضه مي شود، متولي نظارت 
بر اجراي كار سازمان ملي استاندارد و سازمان حفاظت از محيط زيست 
است و برمبناي وظايفي كه براي آنها مشخص شده به جايگاه ها مراجعه 

مي كنند و نمونه گيري لازم را انجام مي دهند.«
ويس كرمي با بيان اينكه با س��ازمان حفاظت محيط زيست همكاري 
داريم و اين سازمان نمونه بنزين و نفت گاز يورو۴ را اخذ و آزمايش هاي 
لازم را روي آن انجام مي دهند و در نهايت نتيجه را اعلام مي كنند، اظهار 
كرد: »همچنين سازمان ملي استاندارد نيز نظارت بر جايگاه ها را انجام 
مي دهد، علاه بر اين مجموعه ش��ركت ملي پالايش و پخش و شركت 
ش��ركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در بخش توزيع نيز به صورت 

مستمر كنترل كمي و كيفي را بر فرآيند كار دارند.«
وي ادامه داد: »به صورت مستمر نمونه ها را از انبار نفت و جايگاه هاي 
عرضه مورد ارزيابي قرار مي دهيم، به طوري ك��ه در طول ماه حداقل 
چهار مرتبه به صورت سرزده مراجعه و نمونه بنزين و گازوئيل جايگاه ها 
را اخذ و در آزمايش��گاه خودمان با ش��اخص هاي تعيين شده تطبيق 
مي دهيم. سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان استاندارد نيز اين 
كار را به صورت مستمر انجام مي دهند و گزارش هاي آن نيز منعكس 

مي شود.«
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران درباره كم فروشي 
بنزين در جايگاه ها نيز گفت: »در بحث كمي ني��ز توزيع بنزين مورد 
بررس��ي قرار مي گيرد، در طول ماه تمامي جايگاه هايي كه در سراسر 
كش��ور قرار دارند، بازبيني مي ش��وند. من اين اطمينان را مي دهم كه 
عرضه بنزين و گازوئيل در تمام نازل ها در سطح كشور از سوی مجموعه 
شركت ملي پخش، س��ازمان ملي اس��تاندارد به صورت روتين مورد 
آزمايش قرار مي گيرد و اگر خطايي نيز از نظر فني وجود داشته باشد، به 
صورت موردي بوده و برطرف مي شود و از منظر كمي و كيفي نظارت به 

صورت مستمر در حال انجام است.«
---------------------------------------------------

وزير صمت: توزيع لاستيك توليد داخلي
 مبتني بر پيمايش مي شود

تخصي�ص ۳۰ رص�د لاس�تيك توليد داخ�ل مبتني ب�ر پيمايش 
مي ش�ود ك�ه اي�ن موض�وع در ح�ال نهاي�ي ش�دن اس�ت. 
به گزارش مهر، سيدرضا فاطمي امين با بيان اين مطلب افزود: »حوزه 
حمل ونقل نيز يكي از موضوعات بسيار مهم در زنجيره توزيع كالاست 

و به دنبال اصلاح ساختارهاي بازار آن هستيم.«
وي در اين خصوص ادامه داد: »برنامه هاي اين حوزه در دست اجراست 
و در آينده اي نزديك شاهد اصلاح ساختار بازار حمل بار خواهيم بود.«

وي در بخش ديگري از سخنان خود با بيان اينكه هزينه هاي حمل ونقل 
بس��يار مهم اس��ت، گفت: »وزارت صمت از چند وجه ب��ا اين موضوع 
مرتبط است، يكي مسائل ريلي و ديگري هزينه هاي جاري حمل ونقل 

جاده اي است.«
وزير صمت در اين خصوص ادامه داد: »با توافقات��ي كه با وزارت راه و 
شهرسازي شده است موضوع تأمين لوكوموتيو براي حمل ونقلي ريلي 

در دست پيگيري مي باشد.«
فاطمي امين در خصوص هزينه هاي جاري حمل ونقل جاده اي نيز بيان 
كرد: »۳۰ درصد لاستيك سنگين توليد داخل است كه 2۰درصد آن 

باياس و ۱۰درصد ديگر راديال است.«
وي ادامه داد: »اين ۳۰ درصد لاستيك توليد داخل مبتني بر پيمايش 

مي شود كه اين موضوع در حال نهايي شدن است.«
وزير صمت همچنين اضافه كرد: »در حوزه نوسازي ناوگان نيز توافقات 
لازم بين وزارت صمت و وزارت راه و شهرس��ازي نهايي ش��ده است و 

منتظر مصوبه شوراي عالي اقتصاد مي باشد.«

پاداش كاهش مصرف برق ۵ برابر شد
مش�تركاني كه ت�ا ح�الا 2۰۰ كيلووات س�اعت مصرف داش�تند 
و رق�م مصرف ش�ان ب�ه 1۰۰ كيل�و وات س�اعت كاه�ش يافت�ه 
ن�ه تنه�ا از تعرف�ه راي�گان برخ�وردار مي ش�وند، بلك�ه در 
چه�ار ماهه گ�رم س�ال، از وزارت نيرو بس�تانكار خواهند ش�د. 
مصطفي رجبي مشهدي در گفت و گو با ايسنا، با اشاره به اعمال تغييرات در 
قبوض جديد اظهار كرد: »قطعاً قبوضي كه بعد از بهمن ماه صادر مي شوند 
با تعرفه هاي جديد خواهد بود، همچنين پيش بيني شده در اين طرح براي 
مشتركاني كه ميزان مصرف آن ها زير الگوي كم مصرفي است، مشوق هايي 
لحاظ شود.« وي با بيان اينكه 7۵درصد مشتركان زير الگو مصرف منطقه 
قرار دارند و تنها 2۵ درصد كه حدود 7ميليون مشترك را شامل مي شود، 
جزو مش��تركان پر مصرف هس��تند، گفت: »البت��ه در مناطق مختلف 
پراكندگي ها متفاوت است، در مجموع اين دسته از مشتركان كه بيش از 

حد مصرف منطقه مصرف دارند شامل حال اين طرح خواهند شد.«
سخنگوي صنعت برق همچنين با تشريح علت خاموشي هاي اخير گفت: 
»خاموشي هايي كه در روزهاي اخير در تهران اتفاق افتاد، به دليل حوادث 
مقطعي بوده و هيچ گونه خاموشي ناشي از محدوديت سوخت در كل كشور 
نداريم.« رجبي مشهدي با بيان اينكه وقوع آتش سوزي در بازار باعث قطع 
يكي از پست هاي برق و وقوع خاموشي هاي مقطعي در برخي مناطق شد، 
اظهار كرد: »در همان ساعات ابتدايي مشكل قطعي برق حل شد و اكنون 

در هيچ كدام از بخش هاي تهران با خاموشي مواجه نيستيم.«
وي افزود: »با تدابير و اقدامات انجام شده و همكاري وزارت نفت و تأمين به 
موقع سوخت نيروگاه ها، توانستيم زمستان را بدون مشكل سپري كنيم، 
هرچند كه يك ماه از اين فصل باقيمانده و ان شاءالله بدون خاموشي هاي 
ناش��ي از محدوديت سوخت زمس��تان را پشت س��ر خواهيم گذاشت.« 
سخنگوي صنعت برق با اشاره به اقدامات انجام شده براي پيك سال آينده 
نيز گفت: »از شهريورماه برنامه ريزي براي گذر از پيك آغاز شده، تعميرات 
نيروگاهي نيز در حال انجام است و پيش بيني مي كنيم تا خردادماه عمليات 
تعميرات نيروگاهي به پايان برسد.« رجبي مشهدي تأكيد كرد: »در هيچ 
منطقه اي از كشور برنامه اي براي اعمال محدوديت در شبكه تعريف نشده و 
وقوع خاموشي ها به دليل حوادث احتمالي است كه معمولاً در زماني كوتاه 

نيز برطرف مي شود.«

جزئيات رفع ممنوعيت ارائه غير حضوري
خدمات پايه بانكي به مردم

براساس مصوبه شوراي عالي مقابله و پيشگيري از جرايم پولشويي، 
ممنوعيت ارائه خدمات پايه بانكي به صورت غيرحضوري رفع شد و 
شبكه بانكي مي تواند از اين به بعد خدماتي مانند افتتاح حساب، اعطاي 
برخي از انواع تسهيلات و... را به صورت غيرحضوري و برخط انجام دهند. 
به گزارش تسنيم، يك كارشناس حقوقي به تصويب »دستورالعمل حدود و 
چگونگي ارائه غيرحضوري خدمت پايه به ارباب رجوع در مؤسسات اعتباري 
و مؤسسات پولي غيربانكي« در جلسه روزگذش��ته شوراي عالي مقابله و 
پيشگيري از جرايم پولشويي اشاره كرد و افزود: »براساس تبصره ۳ ماده ۹۱ 
آيين نامه اجرايي ماده ۱۴ الحاقي قانون مبارزه با پولشويي، ارائه خدمات پايه 
بانكي به صورت غيرحضوري به مردم ممنوع بود تا اينكه براساس اصلاحيه 
هيئت وزيران در اين خص��وص در بهمن ۹۹، اجراي اين ام��ر يعني ارائه 
خدمات پايه به صورت غيرحضوري موكول به رعايت دستورالعمل ابلاغي از 
سوي شوراي عالي مقابله و پيشگيري از جرايم پولشويي شد.« ياسر مرادي 
گفت: »جلسه اخير با پيگيري وزارت اقتصاد پس از يكسال معطل ماندن 
دستورالعمل ياد شده، تشكيل شد تا با حذف مانع قانوني موجود، گام مهمي 
در راستاي گس��ترش خدمات الكترونيكي بانكي و كاهش شعب فيزيكي 
صورت بگيرد.« براساس اين دستوالعمل، از اين به بعد در مؤسسات اعتباري، 
ارائه خدمات پايه مانند افتتاح انواع حساب هاي بانكي )غير از حساب جاري(، 
اعطاي هرگونه ابزار پذيرش، اعطاي انواع ابزارهاي پرداخت )مانند كارت 
بانكي يا هر روش و ابزاري كه امكان درياف��ت، پرداخت و انتقال وجه را به 
اشخاص مي دهد(، اجاره صندوق امانات، اعطاي تسهيلات قرض الحسنه 
يا اعطاي تس��هيلات به اش��خاص حقيقي با موضوعات غيرتجاري مانند 
ساخت، خريد، تعمير مسكن يا خريد كالاهاي ضروري مثل خودرو، صدور 
ضمانتنامه براي اهداف غيرتجاري به صورت غيرحضوري و منوط به احراز 
هويت الكترونيكي به افراد بالاي ۱۸ سال مجاز خواهد بود.   مؤسسه اعتباري 
و مؤسس��ه پولي غيربانكي نيز مجاز به واگذاري تمام با بخشي از تكاليف 
موضوع اين دستورالعمل به اشخاص ثالث يا اتكاء به اقدامات ساير اشخاص، 
از جمله ساير مؤسسات اعتباري و مؤسسات پولي غيربانكي نمي باشند، اما 
شركت هاي واس��پاري )ليزينگ( مجاز به اعطاي تسهيلات با موضوعات 

غيرتجاري به اشخاص حقيقي به صورت غيرحضوري خواهند بود. 


